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SLUTNA DELEN

Stadsdelsnämnden började sammanträdet kl. 17.00 med att 
behandla ärenden som var sekretessbelagda. Ärenden och protokoll 
finns förvarat på stadsdelsförvaltningen. Dessa beslut, § 1 - § 23, 
finns inte med i den version av protokollet som publiceras på 
internet.
Protokollföringen från den öppna delen av mötet börjar därför med 
§ 24.
 
Efter genomgång av sekretessärenden ajournerades 
sammanträdet.  Innan sammanträdet startade igen var det 
allmänhetens frågestund, denna startade kl. 18.00.
 

 Flera medborgare diskuterade ombildningen av hyresrätter 
till bostadsrätter i stadsdelsnämndsområdet.

 
Efter ajournering återupptogs sammanträdet kl 19.00.
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§ 24
Genomgång av närvarande ledamöter 

Beslut 
De närvarande ropades upp.
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§ 25
Godkännande av dagordningen 

Beslut 
Stadsdelsnämnden fastställer dagordningen i enlighet med förslag 
till beslut.
 
En övrig fråga anmäldes:

 Underskottet inom äldreomsorgen i Skärholmens 
stadsdelsnämnd,

             skrivelse från Vänsterpartiet
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§ 26
Medborgarförslag om plantering i Borgarmästare Skyttes 
park 
-svar på medborgarförslag
2018/000897

Beslut 
Skärholmens stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens svar på 
medborgarförslaget.

Sammanfattning av ärendet 
I ett medborgarförslag föreslås att ett antal körsbärsträd som togs
bort under 2016, i samband med anläggningen av Sätra
motionsspår, ersätts med nya. Förvaltningen föreslår att
nyplantering skjuts på framtiden, för att åtgärden ska kunna
projekteras och utföras i samband med en större upprustning av hela
Borgmästar Skyttes park

Beslutsgång
Ordföranden Johan Kling (C) yrkar bifall till förvaltningens förslag 
till beslut och hör enhälligt bifall därtill.

Handlingar i ärendet
 SKHLM 2018/897-4 (Godkänd - R 1) Plantering i 

Borgmästare Skyttes park.
 222473 medborgarförslag_plantering_i_Borgmästare Skyttes 

park
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§ 27
Medborgarförslag om att öppna en fritidsgård för 
ungdomar 15-18 år i Sätra några kvällar i veckan 
-svar på medborgarförslag
 
SKHLM 2019/733

Beslut 
Skärholmens stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 
tjänsteutlåtande som svar på medborgarförslaget med ändringen att 
målgruppen är ungdomar i åldrarna 16-19.

Sammanfattning av ärendet 
I inkommet medborgarförslag framförs önskemål om att det öppnas
en fritidsverksamhet för 15-18 åringar, två kvällar i veckan i Sätra.
Förvaltningen är positiv till förslaget och har för avsikt att under
december månad öppna fritidsgården Sätra på Sätraskolan på prov.
Fritidsgården kommer att ledas av två fritidsledare och ha öppet på
måndagar och tisdagar mellan kl. 18.00–21.30. Fritidsverksamheten
kommer att utvärderas under våren för att sedan föreslå ett
eventuellt permanentande av verksamheten.

Förslag till beslut
Vice ordförande Salar Rashid (S) anmäler för Socialdemokraterna 
ett förslag till beslut enligt bilaga.
Ledamoten Rudy Espinoza (V) anmäler att Vänsterpartiet ansluter 
till Socialdemokraternas förslag till beslut.
Ersättaren Sissela Nordling Blanco (Fi) anmäler att Feministiskt 
initiativ ansluter till Socialdemokraternas förslag till beslut som sitt 
ersättaryttrande.

Beslutsgång
Ordföranden Johan Kling (C) yrkar bifall till förvaltningens förslag 
till beslut med ändringen att målgruppen är ungdomar i åldrarna 16-
19. Ordförande Johan Kling (C) hör att det finns två förslag till 
beslut, förvaltningens och Socialdemokraternas, Vänsterpartiets och 
Feministiskt initiativs, som sitt ersättaryttrande. Han ställer dessa 
mot varandra  och hör bifall till förvaltningens förslag till beslut.
Omröstning begärs. Stadsdelsnämnden godkänner följande 
beslutsgång:
Ja-röst för förvaltningens förslag till beslut.
Nej-röst för Socialdemokraternas, Vänsterpartiets och Feministiskt 
initiativs, som sitt ersättaryttrande, förslag till beslut.
Omröstningsresultat
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Med åtta (8) ja-röster för förvaltningens förslag och fem (5) nej-
röster för förvaltningens förslag beslutar Skärholmens 
stadsdelsnämnd bifalla förvaltningens förslag till beslut.
Ledamot/tjänstgörande 
ersättare

Ja-
röst

Nej-
röst

Avstår från att 
rösta

Johan Kling (C) x   
Salar Rashid (S)   x  
Arslan Bicen (M) x   
Mikael Sundin (M) x   
Eva Rüdlinger (M) x   
Sophia Granswed Baat (M) x   
Martin Vallas (L) x   
Zarathustra Acat (MP) x   
Birgitte Isberg (S)  x  
Jamila Hassan Khali (S)  x  
Rudy Espinoza (V)  x  
Anna Laine (V)  x  
Tapani Juntunen (SD) x   

Reservation
Vice ordförande Salar Rashid (S) reserverar sig mot beslutet till 
förmån för eget förslag till beslut.
Ledamoten Birgitte Isberg (S) reserverar sig mot beslutet till förmån 
för eget förslag till beslut.
Tjänstgörande ersättaren Jamila Hassan Khali (S) reserverar sig mot 
beslutet till förmån för eget förslag till beslut.
Ledamoten Rudy Espinoza (V) reserverar sig mot beslutet till 
förmån för eget förslag till beslut.
Ledamoten Anna Laine (V) reserverar sig mot beslutet till förmån 
för eget förslag till beslut.
Ersättaren Sissela Nordling Blanco (Fi) reserverar sig mot beslutet 
till förmån för eget förslag till ersättaryttrande.

Bilaga
Förslag till beslut, Socialdemokraterna.
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Bilaga, förslag till beslut, Socialdemokraterna
Fritidsgård för ungdomar 15-18 år
                                                                                               
 
Salar Rashid m.fl. (S)
Förslag till beslut:
 
Att delvis godkänna förvaltningens förslag till beslut
Att permanenta föreslagen fritidsverksamheten för 15-18 åringar i 
Sätra
 
Vår stadsdel står inför stora utmaningar gällande att kunna 
tillgodose våra barn och unga med goda livschanser och 
framtidsutsikter. En del av detta arbete är att kunna erbjuda 
stadsdelens barn och unga med framåtsyftande och utvecklande 
verksamhet. Fritidsverksamhetens är ett sådant verktyg för att 
kunna uppnå våra ambitioner och mål. Idag behöver 
fritidsverksamheten nå grupper av unga som idag inte nås. Vi 
behöver arbeta med normkritik, med jämställdhet, med unga som 
lever med olika funktionsvariationer, med nyanlända och med 
HBTQ-personer. Idag är unga tjejer underpresterande som besökare 
på vår fritidsverksamhet.
 
Fritidsverksamheten är dessutom viktig utifrån ett preventivt och 
brottsförebyggande perspektiv. Prevention och brottsförebyggande 
insatser mot ungdomsbrottslighet måste baseras på aktuell kunskap 
och vetenskaplig evidens. Inte på vad man önskar, tror eller hoppas 
på.  Stockholms blågröna har en ovilja att erkänna att sociala 
problem ligger till grund för att fler unga riskerar att hamna i 
kriminalitet, vilket är ett resultat av segregation, handlar om just 
detta. Därför är det märkligt att majoriteten inte ser behovet av att 
det ska finnas en permanent verksamhet för unga i Sätra.
 
Det är även viktigt att stadsdelsnämnden är medveten om att ungas 
behov, förutsättningar och levnadsmönster ser olika ut. 
Fritidsverksamheten måste därför kunna vara anpassningsbar och 
flexibel med att både snabbare och enklare kunna möta stadsdelens 
barn och unga. Exempelvis inom områden gällande bemanning, 
öppettider och verksamhetsinriktning. För att detta ska vara möjligt 
och för att man sak kunna höja kvalitén inom fritidsverksamhetens 
behövs mer resurser. 

Handlingar i ärendet
 222713 (Godkänd - R 2) Fritidsgård för ungdomar 15-18 år 
 200145 733
 SKHLM 2019/733-3 §13 den 26 september 2019, 

Skärholmens stadsdelsnämnd Medborgarförslag om att 
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öppna en fritidsgård för ungdomar 15-18 år i Sätra några 
kvällar i veckan.
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§ 28
Sätta upp orienteringskartor vid tunnelbaneutgångarna i 
alla fyra stadsdelar 
-svar på skrivelse
2018/000481

Beslut 
Nämnden godkänner förvaltningens svar på skrivelsen.

Sammanfattning av ärendet 
Lorena Delgado m.fl. (V), Salar Rashid m.fl. (S) och Sara
Grolander m.fl. (MP) föreslår en skrivelse att informationstavlor
sätts upp vid tunnelbaneuppgångarna i stadsdelsnämndsområdets
fyra stadsdelar. Syftet med dessa är att tillgängliggöra information
och underlätta orienteringen för besökare i området och på det sättet
minska känslan av otrygghet.
Förvaltningen föreslår att inte gå vidare med förslaget i skrivelsen
då föreslagna ytor för skyltarnas placering samt huvuddelen av de
föreslagna samhällsfunktionerna ligger utanför förvaltningens
rådighet.

Förslag till beslut
Vice ordförande Salar Rashid (S) anmäler för Socialdemokraterna 
ett förslag till beslut enligt bilaga.
Ledamoten Rudy Espinoza (V) anmäler att Vänsterpartiet ansluter 
till Socialdemokraternas förslag till beslut.
Ledamoten Tapani Juntunen (SD) anmäler att Sverigedemokraterna 
ansluter till Socialdemokraternas förslag till beslut.
Ersättaren Sissela Nordling Blanco (Fi) anmäler att Feministiskt 
initiativ ansluter till Socialdemokraternas förslag till beslut som sitt 
ersättaryttrande.

Beslutsgång
Ordföranden Johan Kling (C) yrkar bifall till förvaltningens förslag 
till beslut. Ordförande Johan Kling (C) hör att det finns två förslag 
till beslut, förvaltningens och Socialdemokraternas. Han ställer 
dessa mot varandra  och hör bifall till förvaltningens förslag till 
beslut.

Reservation
Vice ordförande Salar Rashid (S) reserverar sig mot beslutet till 
förmån för eget förslag till beslut.
Ledamoten Birgitte Isberg (S) reserverar sig mot beslutet till förmån 
för eget förslag till beslut.
Tjänstgörande ersättaren Jamila Hassan Khali (S) reserverar sig mot 
beslutet till förmån för eget förslag till beslut.
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Ledamoten Rudy Espinoza (V) reserverar sig mot beslutet till 
förmån för eget förslag till beslut.
Ledamoten Anna Laine (V) reserverar sig mot beslutet till förmån 
för eget förslag till beslut.
Ledamoten Tapani Juntunen (SD) reserverar sig mot beslutet till 
förmån för eget förslag till beslut.
Ersättaren Sissela Nordling Blanco (Fi) reserverar sig mot beslutet 
till förmån för eget förslag till ersättaryttrande.

Bilaga
Förslag till beslut, Socialdemokraterna.
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Bilaga, förslag till beslut, Socialdemokraterna
Salar Rashid m.fl. (S)
 
 
Förslag till beslut:
Att delvis godkänna förvaltningens förslag till beslut
Att därutöver tillägga:
 
Vi tackar för förvaltningens svar och noterar de svårigheter som 
påpekas med att marken utanför tunnelbanan inte disponeras av 
förvaltningen och att det kan bli problem med inaktuella uppgifter.

Vi anser dock fortsatt att det finns ett behov av orienteringskartor. 
De utgör en möjlighet att nå ut till såväl nya besökare som sedan 
länge boende med information om vad våra stadsdelar har att 
erbjuda. Kartorna skapar på så vis trivsel och en känsla av 
sammanhållning och stolthet.

När det gäller placeringen föreslår vi att möjligheten till ett 
samarbete med SL bör undersökas. Detta kan göra det möjligt att 
placera skyltarna innanför utgångarna från själva stationsområdet. 
När det gäller att hålla skyltarna uppdaterade tänker vi oss att en 
avvägning får ske så att sådana verksamheter och besöksmål som 
kan antas finnas kvar under en längre tid prioriteras i informationen. 
Skyltarna kan också innehålla kontaktuppgifter så att medborgarna 
själva kan rapportera om något på en skylt skulle visa sig bli 
inaktuellt.

Eftersom liknande skyltar redan existerar på andra håll bifogar vi en 
bild på hur utformningen lösts för Hallunda station.
 
 

Handlingar i ärendet
 220687 (Godkänd - R 1) Orienteringskartor vid 

tunnelbaneutgångarna i alla fyra stadsdelar
 222531 skrivelse_orienteringstavlor_i_tunnelbaneutgångarna
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§ 29
Avgifterna inom äldreomsorgen 
-svar på skrivelse
SKHLM 2019/411

Beslut 
Stadsdelsnämnden godkänner förvaltningens svar på skrivelsen.

Sammanfattning av ärendet 
En skrivelse har inkommit till förvaltningen från
Socialdemokraterna gällande hur höjda avgifter inom
äldreomsorgen påverkar pensionärers möjligheter att ha fortsatta
insatser.
Förvaltningen har undersökt hur många enskilda som tidigare haft
insatser genom äldreomsorgen och som i januari 2019 inte har dessa
samt orsaker till att insatserna upphört alternativt haft ett glapp.

Beslutsgång
Ordföranden Johan Kling (C) yrkar bifall till förvaltningens förslag 
till beslut och hör enhälligt bifall därtill.

Handlingar i ärendet
 SKHLM 2019/411-9 (Godkänd - R 1) svar på skrivelse.
 SKHLM 2019/411-6 Skrivelse om avgifterna inom 

äldreomsorgen.
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§ 30
Uppmuntra till fysisk aktivitet året runt för våra äldre 
-svar på skrivelse
SKHLM 2019/670

Beslut 
Att uppdra åt förvaltningen att köpa in och dela ut funktionella
broddar kostnadsfritt till alla medborgare i stadsdelen som har fyllt
65 år.
Att uppdra år förvaltningen att efter genomförda åtgärder utvärdera
aktiviteten och sammanställa det i en utredning om att permanenta
denna åtgärd som presenteras för stadsdelsnämnden under senvåren
2020.

Sammanfattning av ärendet 
På nämndsammanträdet den 23 maj 2019 beslutade nämnden att
skicka en skrivelse från partierna Moderaterna, Liberalerna,
Centerpartiet och Miljöpartiet till förvaltningen för beredning.
Skrivelsen är benämnd ”Uppmuntra till fysisk aktivitet året runt för
våra äldre”.

Beslutsgång
Ordföranden Johan Kling (C) yrkar bifall till förvaltningens förslag 
till beslut och hör enhälligt bifall därtill.

Handlingar i ärendet
 223333 (Godkänd - R 1) Tjänsteutlåtande Svar till Skrivelse 

"Uppmuntra till fysisk aktivitet året runt för våra äldre"
 SKHLM 2019/670-1 Skrivelse.
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§ 31
Förslag på sammanträdesdatum för Skärholmens 
stadsdelsnämnd 2020 
-beslutsärende
SKHLM 2019/848

Beslut 
1. Stadsdelsnämnden fastställer följande sammanträdesdatum 2020.
- Torsdag 2 januari klockan 09.00
- Torsdag 30 januari
- Torsdag 27 februari
- Torsdag 26 mars
- Torsdag 16 april
- Torsdag 28 maj
- Torsdag 11 juni
- Torsdag 27 augusti
- Torsdag 24 september
- Torsdag 22 oktober
- Torsdag 12 november
- Torsdag 10 december
2. Nämndens sammanträden hålls kvällstid, bortsett från 
sammanträdet
den 2 januari. Förvaltningen ges i uppdrag att ordna lämplig lokal.

Beslutsgång
Ordföranden Johan Kling (C) yrkar bifall till förvaltningens förslag 
till beslut och hör enhälligt bifall därtill.

Handlingar i ärendet
 SKHLM 2019/848-2 (Godkänd - R 1) Sammanträdesdatum 

för Skärholmens stadsdelsnämnd 2020.
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§ 32
Förslag på sammanträdesdatum för sociala delegationen 
2020 
-beslutsärende
SKHLM 2019/849

Beslut 
Stadsdelsnämnden beslutar att sociala delegationen sammanträder 
enligt följande: 

 Att fastställa förvaltningens förslag på datum för 
sammanträden med sociala delegationen med korrigeringen 
att mötet den 2 juni flyttas till den 3 juni.

 Att uppdra åt delegationen att själva fastställa mötestiderna 
så att uppdraget går att kombinera med både arbets- och 
familjeliv.

 

Sammanfattning av ärendet 
Sociala delegationen är stadsdelsnämndens utskott för att besluta i
individärenden inom socialtjänsten. I detta ärende lämnas förslag på
sammanträdestider för sociala delegationen år 2020.

Förslag till beslut
Ordföranden Johan Kling (C) anmäler för Moderaterna, 
Liberalerna, Centerpartiet och Miljöpartiet ett förslag till beslut 
enligt bilaga.

Deltar ej i beslutet
Ledamoten Tapani Juntunen (SD) meddelar att 
Sverigedemokraterna inte deltar i beslutet.

Beslutsgång
Ordföranden Johan Kling (C) yrkar bifall till Moderaterna, 
Liberalerna, Centerpartiet och Miljöpartiets förslag till beslut och 
hör enhälligt bifall därtill.

Bilaga
Förslag till beslut, Moderaterna, Liberalerna, Centerpartiet och 
Miljöpartiet.
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Bilaga, förslag till beslut, Moderaterna, Liberalerna, Centerpartiet 
och Miljöpartiet
Johan Kling (C)
Sophia Granswed Baat (M) m.fl.
Martin Vallas (L)
Zarathustra Acat (MP)
 
Förslag till beslut:
 

 Att delvis godkänna förvaltningens förslag.
 Att fastställa förvaltningens förslag på datum för 

sammanträden med sociala delegationen med korrigeringen 
att mötet den 2 juni flyttas till den 3 juni.

 Att uppdra åt delegationen att själva fastställa mötestiderna 
så att uppdraget går att kombinera med både arbets- och 
familjeliv.

Handlingar i ärendet
 SKHLM 2019/849-2 (Godkänd - R 1) Tjänsteutlåtande 

Socialdelegerades tider 2020.
 SKHLM 2019/849-3 Schema för sociala delegation år 2020 

bilaga.
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§ 33
Månadsrapport per oktober 2019 
-beslutsärende
SKHLM 2019/900

Beslut 
Nämnden godkänner förvaltningens förslag till månadsrapport.

Sammanfattning av ärendet 
Förvaltningen prognostiserar en budget i balans för oktober 2019
efter budgetjusteringar, prestationsförändringar och
resultatöverföringar, vilket är oförändrat jämfört med föregående
prognos.

Beslutsgång
Ordföranden Johan Kling (C) yrkar bifall till förvaltningens förslag 
till beslut och hör enhälligt bifall därtill.

Handlingar i ärendet
 223164 (Godkänd - R 1) Månadsrapport
 220462 Bilaga 1, Förvaltningens månadsrapport okt 2019
 220467 Bilag 2, ub071a_oktober
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§ 34
Förslag till nytt hyresavtal för befintliga 
förvaltningslokaler vid Bodholmsplan 2 
-beslutsärende, omedelbar justering
 
SKHLM 2019/924

Beslut 
1. Nämnden godkänner förvaltningens förslag till nytt
hyresavtal till en årlig hyreskostnad på cirka 9,4 mnkr
2. Nämnden ger förvaltningen i uppdrag att skicka ärendet till
kommunstyrelsens ekonomiutskott för fortsatt beredning
enligt stadens riktlinjer för ekonomisk förvaltning.
3. Omedelbar justering.

Sammanfattning av ärendet 
Skärholmens stadsdelsförvaltning har sitt förvaltningskontor beläget
på Bodholmsplan 2, i Skärholmen. I samband med hyreskontraktets
avtalslängd gick ut sa hyresvärden upp hyresavtalet för
villkorsändring. Förvaltningen har därefter genomfört en
förhandling med hyresvärden om nytt hyresavtal med ny hyresnivå
samt hyrestid. Det nya hyresavtalet innebär en årshyra på 9 375 375
kr vilket motsvarar 1725 kronor per kvadratmeter. I det nya
hyresavtalet så ansvarar hyresvärden för fasta installationer gällande
el, ventilation, VVS, och hissar.
Förvaltningen bedömer att det finns stor potential i att effektivisera
hur man sitter i förvaltningskontoret idag. Förvaltningen avser att
bygga om lokalerna för att göra de mer ändamålsenliga samt
effektivisera det totala lokalbeståndet.
Förvaltningen föreslår att nämnden godkänner förvaltningens
förslag till beslut.

Beslutsgång
Ordföranden Johan Kling (C) yrkar bifall till förvaltningens förslag 
till beslut och hör enhälligt bifall därtill.

Handlingar i ärendet
 226192 (Godkänd - R 1) Förslag till nytt hyresavtal för 

befintliga förvaltningslokaler vid Bodholmsplan 2
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§ 35
Motion om ökad trafiksäkerhet för oskyddade trafikanter 
-svar på remiss
SKHLM 2019/553

Beslut 
Skärholmen stadsdelsnämnd beslutar att godkänna förvaltningens
svar på remissen.

Sammanfattning av ärendet 
Jan Valeskog (S) föreslår i en motion den 6 maj 2019 att
trafiknämnden ges i uppdrag att ta fram ett nytt
trafiksäkerhetsprogram med särskilt fokus på oskyddade trafikanter.
Motionären föreslår också ytterligare åtgärder kopplat till
programmet så som att fördjupa analyser över bland annat
trafikolyckornas samhällskostnader och klimatförändringarnas
påverkan. Motionen föreslår också genomförandet av en
informationskampanj med fokus på de oskyddade trafikanternas
situation i Stockholms trafik.
Förvaltningen menar att förslaget ligger väl i tiden då arbetet med
ett nytt trafiksäkerhetsprogram kommer att behöva göras inom de
närmaste åren. Att det i den nya versionen läggs ett större fokus på
klimatomställningsarbetet och oskyddade trafikanter anser
förvaltningen vara nödvändigt. Detta på grund av ändrade
förutsättningar för just oskyddade trafikanter. Det förväntas
exempelvis kraftigare och snabbare väderförhållanden- och omslag
samt på sikt ökade fotgängar- och cykelresor med en ökande
belastning på gång- och cykelnätet.

Beslutsgång
Ordföranden Johan Kling (C) yrkar bifall till förvaltningens förslag 
till beslut och hör enhälligt bifall därtill.

Handlingar i ärendet
 SKHLM 2019/553-3 (Godkänd - R 1) Motion om ökad 

trafiksäkerhet för oskyddade trafikanter.
 SKHLM 2019/553-1.1 Följebrev Motion om ökad 

trafiksäkerhet för oskyddade trafikanter, KS 2019/730 (2/3)
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§ 36
Motion om tillväxtstrategi för kulturskolan 
-svar på remiss
SKHLM 2019/633

Beslut 
Stadsdelsnämnden godkänner förvaltningens svar på remissen.

Sammanfattning av ärendet 
Socialdemokraterna har skrivit en motion till kommunfullmäktige
om att ta fram en tillväxtstrategi för kulturskolan.
I Bredäng ligger kulturskolan sydväst vars verksamhet förutom
Skärholmens stadsdelar även omfattar Hägersten och Liljeholmen.
En satsning gjordes förra året för att nå fler elever från Skärholmens
stadsdelar och elevantalet ökade med 38%.
Forskning visar att bättre skolresultat nås för elever som på fritiden
har musikundervisning. Stadsdelsförvaltningen har svårt att se
någon nackdel med en tillväxtstrategi för kulturskolan, men har
också begränsad kunskap om hur en sådan i så fall bör definieras
och utformas. Samlokalisering mellan skolorna och kulturskolan
tycks vara en kostnadseffektiv möjlighet. Förvaltningen vill dock
lyfta att delar av det lokala föreningslivet lånar skolornas lokaler på
kvällar, helger och lov. Flera ideella föreningar i Skärholmen har
inte ekonomi att hyra egna lokaler och en mer omfattande
samlokalisering med kulturskolan skulle därmed kunna innebära
färre ideella fritidsaktiviteter.

Förslag till beslut
Vice ordförande Salar Rashid (S) anmäler för Socialdemokraterna 
ett förslag till beslut enligt bilaga.
Ledamoten Rudy Espinoza (V) anmäler att Vänsterpartiet ansluter 
till Socialdemokraternas förslag till beslut.
Ersättaren Sissela Nordling Blanco (Fi) anmäler att Feministiskt 
initiativ ansluter till Socialdemokraternas förslag till beslut som sitt 
ersättaryttrande.

Beslutsgång
Ordföranden Johan Kling (C) yrkar bifall till förvaltningens förslag 
till beslut. Ordförande Johan Kling (C) hör att det finns två förslag 
till beslut, förvaltningens och Socialdemokraternas. Han ställer 
dessa mot varandra  och hör bifall till förvaltningens förslag till 
beslut.

Reservation
Vice ordförande Salar Rashid (S) reserverar sig mot beslutet till 
förmån för eget förslag till beslut.
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Ledamoten Birgitte Isberg (S) reserverar sig mot beslutet till förmån 
för eget förslag till beslut.
Tjänstgörande ersättaren Jamila Hassan Khali (S) reserverar sig mot 
beslutet till förmån för eget förslag till beslut.
Ledamoten Rudy Espinoza (V) reserverar sig mot beslutet till 
förmån för eget förslag till beslut.
Ledamoten Anna Laine (V) reserverar sig mot beslutet till förmån 
för eget förslag till beslut.
Ersättaren Sissela Nordling Blanco (Fi) reserverar sig mot beslutet 
till förmån för eget förslag till ersättaryttrande.
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Bilaga, förslag till beslut, Socialdemokraterna
Salar Rashid m.fl. (S)
 
Förslag till beslut:
Att förvaltningen yrkar på bifall till motionen
 
Tillgången till kultur får inte bero på inkomst, kön eller 
bostadsadress.
Alla stockholmare ska ha nära till kultur och eget skapande. Under 
föregående mandatperiod tog den socialdemokratiskt ledda 
majoriteten en mängd viktiga steg i riktning mot ett kulturliv av hög 
kvalitet och tillgänglighet. Efter det blågröna maktövertagandet har 
emellertid kulturens resurser kringskurits rejält och prognosen pekar 
på att kulturnämnden inte förrän om tre år kommer vara uppe i 
samma tilldelning av resurser som 2018, trots en stark 
befolkningsökning. Bland de drabbade verksamheterna är 
kulturskolan som inte får någon höjning av anslagen trots att löne- 
och hyreskostnaderna hela tiden ökar. Dessutom ska intäkterna 
höjas, vilket sannolikt kommer drabba eleverna.
 
Detta har medfört rejäla åtstramningar. Bland annat kommer flera 
tjänster dras in på kulturskolans lärare och teaterassistenter. 
Samtidigt står det klart att den blågröna majoriteten kommer lägga 
ner kulturskolans projekt Rum för Skapande.
 
Vi behöver en strategi som gynnar och ökar tillgången till kultur. 
För ytterstaden kan en tillväxtstrategi för kulturskolan vara 
avgörande för att barn och unga ska få ta del av kulturskolans 
verksamheter. Just av dessa skäl tycker vi att en sådan 
tillväxtstrategi bör upprättas.
 

Handlingar i ärendet
 SKHLM 2019/633-4 (Godkänd - R 1) Svar på remiss.
 SKHLM 2019/633-2.1 Motion om tillväxtstrategi för 

kulturskolan
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§ 37
Möjligheternas Stockholm - Vision 2040 
-svar på remiss, omedelbar justering
 
SKHLM 2019/700

Beslut 
1. Skärholmens stadsdelsnämnd beslutar att godkänna 
förvaltningens
svar på remissen.
2. Beslutet justeras omedelbart.

Sammanfattning av ärendet 
Utifrån kommunfullmäktiges uppdrag i budget 2019 om att revidera
Vision 2040 har stadsledningskontoret tagit fram ett nytt förslag till
vision för staden. Förslaget till den nya visionen är indelad i tre
huvudteman. Dessa är ”Mångsidig storstad för alla”, ”Hållbar
dynamisk och växande” samt ”En smart och innovativ storstad”.
Förvaltningen ställer sig särskilt positiv till att kopplingen till
Agenda 2030s mål samt att barns- och mänskliga rättigheter samt
jämlikhets- och tillgänglighetsperspektiven präglar visionen.
Förvaltningen anser det också positivt att förslaget till ny vision
tydligt lyfter stadens samverkan med olika externa aktörer.
Förvaltningen ser ett behov av att komplettera visionen med
konkreta delmål för genomförandet av Agenda 2030, som steg på
vägen mot visionens mer långsiktiga och visionära målsättningar.
Förvaltningen menar också att det är av vikt att i arbetet kring
visionens implementering och genomförande också fortsätta peka
på behovet av utveckling av det interna samarbetet mellan stadens
förvaltningar och bolag kring gemensamma frågor och kanske
framförallt gemensam förståelse för komplexiteten i de utmaningar
som staden står inför.

Förslag till beslut
Vice ordförande Salar Rashid (S) anmäler för Socialdemokraterna 
ett förslag till beslut enligt bilaga 1.
Ledamoten Rudy Espinoza (V) anmäler att Vänsterpartiet ansluter 
sig till Socialdemokraternas förslag till beslut.
Ersättaren Sissela Nordling Blanco (Fi) anmäler att Feministiskt 
initiativ ansluter sig till Socialdemokraternas förslag till beslut som 
sitt ersättaryttrande.

Beslutsgång
Ordföranden Johan Kling (C) yrkar bifall till förvaltningens förslag 
till beslut. Ordförande Johan Kling (C) hör att det finns två förslag 
till beslut, förvaltningens och Socialdemokraternas, Vänsterpartiets 
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och Feministiskt initiativ, som sitt ersättaryttrande. Han ställer dessa 
mot varandra  och hör bifall till förvaltningens förslag till beslut.

Särskilt uttalande
Ledamoten Tapani Juntunen (SD) anmäler för Sverigedemokraterna 
ett särskilt uttalande enligt bilaga 2.

Reservation
Vice ordförande Salar Rashid (S) reserverar sig mot beslutet till 
förmån för eget förslag till beslut.
Ledamoten Birgitte Isberg (S) reserverar sig mot beslutet till förmån 
för eget förslag till beslut.
Tjänstgörande ersättaren Jamila Hassan Khali (S) reserverar sig mot 
beslutet till förmån för eget förslag till beslut.
Ledamoten Rudy Espinoza (V) reserverar sig mot beslutet till 
förmån för eget förslag till beslut.
Ledamoten Anna Laine (V) reserverar sig mot beslutet till förmån 
för eget förslag till beslut.
Ersättaren Sissela Nordling Blanco (Fi) reserverar sig mot beslutet 
till förmån för eget förslag till ersättaryttrande.

Bilaga 1
Förslag till beslut, Socialdemokraterna.

Bilaga 2
Särskilt uttalande, Sverigedemokraterna.
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Bilaga 1, förslag till beslut, Socialdemokraterna
Salar Rashid m.fl. (S)
Förslag till beslut:
Att delvis godkänna förvaltningens förslag till beslut
Att därutöver tillägga
 
Inledningsvis vill vi konstatera att antagande av nya visioner vart 
fjärde år riskerar innebära att långsiktigheten och tilltron till 
färdriktningen blir begränsad. Vision 2030 fungerade som vision för 
staden i närmare 8 år. Det finns mycket som talar för att Vision 
2040 – Ett Stockholm för alla skulle ha tillåtits att verka 
motsvarande tid för att garantera långsiktighet och kontinuitet i 
stadens verksamheter.
 
Med detta sagt bör det finnas starka skäl om man ändå väljer att 
revidera en vision som stadens verksamheter framgångsrikt jobbat 
för. De starka skälen går knappast att utläsa av ärendet utan får 
snarare ses i ljuset av att den dåvarande borgerliga oppositionen, vid 
antagandet av Ett Stockholm för alla, uttalade ambitionen att 
upphäva visionen vid ett maktskifte.
 
Det formella skälet för att vilja upphäva visionen var uppfattningen 
att den förankrats för dåligt. När samma borgerliga opposition nu i 
majoritet presenterar ett förslag till ny vision är det ett dokument 
som på intet sätt processats tillsammans med några andra aktörer 
utanför rotlarnas och stadsledningskontorets slutna värld (än 
möjligtvis med undantag av en utvald reklambyrå). Hade de 
borgerliga partierna menat allvar med sin uppfattning från tidigare 
behandling skulle ärendet ha hanterats annorlunda.
 
Med det sagt är det varje majoritets möjlighet att föreslå en ändring 
av vision. I detta fall väljer den borgerliga majoriteten att medvetet 
distansera sig från målet ett Stockholm för alla. Det är begripligt 
sett till den förda politiken.
När hyresrätter säljs ut och färre bostäder produceras och när 
skatten sänks på bekostnad av skolans, omsorgens och kulturens 
förutsättningar så kan man inte självklart utgå från att det upplevs 
som steg på vägen mot en stad för alla.
 
Även om vi i grunden uppskattar och instämmer med de delar, som 
i stort överensstämmer med den gällande visionen, som strävar efter 
att Stockholm ska vara en öppen stad där alla kan vara den de är så 
tycker vi att det finns stora problem med det förslag som nu 
remitterats.
 
I grunden handlar det om att diskrepansen mellan det som står i 
visionen och det som är den faktiska politiken är alltför stor.
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Låt oss bara peka på några tydliga illustrationer.
Stockholm ska vara en av världens tryggaste städer. Det är 
naturligtvis en gemensam målsättning för oss alla. I verkligheten 
har dock antalet skjutningar aldrig varit så höga som nu och 
samtidigt minskas resurserna till förebyggande arbete.
Ett målmedvetet arbete för säkerhet och trygghet har minskat risken 
för brott, olyckor och oönskade händelser. Ytterligare ett mål alla är 
överens om, men som rimmar illa med att majoriteten ännu inte 
genomfört en krisledningsövning för staden.
I Stockholm känner invånarna sig delaktiga och har inflytande. Det 
vill vi alla – men det är i skarp kontrast mot den borgerliga 
majoritetens beslut att avlöva stadsdelsnämnderna på ekonomiska 
resurser för lokal demokrati.
Stadens förskolor och skolor är väl ansedda och håller en hög 
kvalitet. Även här ett mål som vi alla delar men som knappast blir 
verklighet av en underfinansierad budget som gör att 
utbildningsförvaltningen samt flertalet skolor och förskolor går med 
underskott.
Stockholm har en välfungerande arbetsmarknad som skapar en hög 
sysselsättning. Så viktigt men just nu är utvecklingen den motsatta. 
Minskade ambitioner för arbetsmarknads- och utbildningspolitik 
gör att antalet i behov av försörjningsstöd på grund av arbetslöshet 
har ökat alla årets månader.
Ett aktivt tillgänglighetsarbete och ändamålsenligt stöd skapar 
förutsättningar för personer med funktionsnedsättning att delta fullt 
ut. Det borde vara en självklarhet men samtidigt översvämmas 
staden av elsparkcyklar som hindrar framkomlighet och omsorgen 
om personer med funktionsnedsättning fick 2019 den lägsta 
uppräkningen på åtskilliga år.
Yrkeskunnandet hos alla de som arbetar inom välfärden tas tillvara 
och är en utgångspunkt för allt kvalitetsarbete. Det kunde man ju 
önska men i själva verket har åtskilliga förslag för tryggare 
anställningar för välfärdsarbetare avslagits under året och stadens 
personal- och jämställdhetsutskott har lagts ned.
I det sociala arbetet finns tydligt fokus på det förebyggande arbetet 
och tidiga insatser. Jodå, om man bortser från att stadsdelarna fick 
66 miljoner kronor mindre till barn, kultur och fritid vilket nu syns i 
många av de åtgärder som skapar förebyggande insatser.
I Stockholm är ingen äldre ofrivilligt ensam eller socialt isolerad. 
En så central uppgift för oss alla men hittills har den enda tydliga 
insatsen handlat om att stoppa utbyggnaden av aktivitetscenter och 
mötesplatser.
Stockholm är en äldrevänlig stad där äldres behov finns med i hela 
samhällsplaneringen vore ett bra mål om det inte vore för att Micasa 
i verkligheten tvingats stoppa projekt för nya äldreboenden.
Näringslivet stöds av ett effektivt och hållbart transportsystem. 
Arlanda är ett nav med globala och nationella kopplingar. Absolut 
viktigt. Emellertid leder ju beslutet att bevara Bromma flygplats till 
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att regionen inte kraftsamlar kring Arlanda och att direktlinjer längs 
ned (senast till Los Angeles).
En hög och kontinuerlig takt i stadsbyggandet skapar en 
välfungerande bostadsmarknad. Så var fallet under förra 
mandatperioden. Denna präglas istället av halverade 
byggprognoser, drastiskt minskat antal bostäder i antagna 
detaljplaner och färre markanvisade lägenheter i så gott som alla 
kategorier.
I alla stadsdelar finns ett brett utbud av bostäder med olika 
upplåtelseformer. Sagt samtidigt som den politiska majoriteten 
stoppat hyresrätter i områden där det saknas sådana, exempelvis i 
delar av Bromma och Stureby.
Det skapar en levande stad där alla barn och ungdomar erbjuds en 
trygg och inspirerande uppväxtmiljö med plats för lek, kreativitet 
och vila. Men inte om man bor i Skarpnäck och vill ta del av 
parklekarna. Flera är tills vidare stängda.
All stadsutveckling genomsyras av hållbar energianvändning, 
miljöanpassade transporter och resurseffektiva kretslopp. Det gör 
det ju obegripligt att kommunfullmäktiges borgerliga majoritet 
avslagit kravet på en strategi med konkreta insatser för en 
klimatneutral byggsektor.
I den täta och blandade staden är gång-, cykel- och kollektivtrafik 
de självklara valen. Förutsatt att trottoaren och gångbanan i 
framtiden blir skottad.
Stockholms utbyggda kollektivtrafik är attraktiv och tillgänglig. 
Möjligtvis med sikte på 2040 eftersom den nuvarande majoriteten 
flera gånger avslagit förslag om att tidigarelägga 
tunnelbaneutbyggnaden genom förskottering. I själva verket leder 
nuvarande politik till mer trängsel under lång tid och till att bilen 
blir ett fortsatt attraktivt vägval.
Biblioteken är viktiga mötesplatser för kultur- och samhällsfrågor 
som främjar barns och ungas läslust och lust att lära. Nedstängda 
bibliotek, nedlagt bokkollo och inställda skolbesök talar ganska 
mycket ett annat språk.
Kulturskolan är tillgänglig och jämlik och når barn och unga i hela 
staden med en bred blandning av musik, dans, teater och konst. Bra 
målsättning. Lätt att dela. Men vägen dit är inte uppsagd personal, 
inställda kurser och anmälningskaos.
Besöksnäringen är stark och bidrar till den internationella 
attraktionskraften och till sysselsättning och tillväxt i regionen. Gör 
ju stoppet av Nobelcenter och det ljumna engagemanget för OS 
obegripligt.
Återvinning och återbruk är en naturlig del av stockholmarnas 
vardag. Dock inte om man vill återvinna innan klockan 10.00 på 
vardagar. Då är återvinningscentralen stängt till följd av borgerligt 
beslut att avslå ökat öppethållande.
I stadens verksamheter förenas höga ambitioner för välfärden med 
omfattande investeringar och en stabil och långsiktigt hållbar 
ekonomi. Standard an Poor´s har varnat för sjunkande kreditbetyg 
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och stadsledningskontoret har återkommande varje månad varnat 
för den icke hållbara ekonomi som nuvarande politik innebär.
Världens bästa skola finns på Järva, Skärholmen har den hippaste 
konsthallen i norden, I Farsta trängs sverigeeliten med de glada 
amatörerna i de ultramoderna idrottsanläggningarna. Tätheten bland 
restaurangerna i Hagsätra-Rågsved är svårslagen. Författarna till 
visionen pekar själva ut detta som drömmar. Det är bra att ha 
drömmar – men ska de bli verklighet behöver politiken driva åt det 
hållet. Låt oss konstatera att nuvarande majoritet inte räknat upp 
den socioekonomiska ersättningen till förskolor på bland annat 
Järva, att anslagen till kultur minskats rekordmycket samt att den 
enda stora idrottsinvesteringen som gjorts är i innerstaden och inte i 
ytterstaden. Vad staden gjort för restaurangutbudet i Rågsved vet vi 
faktiskt inte.
 Stadsdelar som växt samman. De tio utpekade sambanden är en 
viktig del av översiktsplaneringen. När det första, mellan Bromsten 
och Rinkeby, skulle realiseras stoppades det i 
stadsbyggnadsnämnden av den borgerliga majoriteten. Inga andra 
initiativ har ännu tagits för att realisera sambanden.
 
Listan på områden där de fina orden inte stämmer med vad som 
genomförts kunde varit längre. Det är inget fel att ha ambitioner 
som går utöver vad man hittills genomfört. Tvärtom är det en 
naturlig del av en vision som utvecklar staden på sikt. Om det, på 
område efter område, däremot visar sig föras en politik som är 
motsatt mot de fina orden och när medborgarna upplever att 
visionen mer blir av en reklambyråprodukt än ett styrande 
dokument för vad som händer i stadens verksamhet blir värdet av 
visionen lägre.
 
I sin reservation, när Stockholm antog visionen om Ett Stockholm 
för alla, anförde de borgerliga partierna att visionen för mycket 
fokuserade på stadens egna verksamheter och vad dessa skulle göra. 
Det förslag till vision som nu presenterats har tagit intryck av denna 
kritik och avstår nästan helt från att precisera vad stadens 
verksamheter ska göra för att uppnå önskelistan. Vi tror att det 
riskerar innebära en svagare måluppfyllelse och i förlängningen att 
det inte bidrar till möjligheternas Stockholm.
 
Vi anser därför att stadens verksamheter även framgent bör arbeta i 
enlighet med den gällande visionen om Ett Stockholm för alla och 
att förslaget därmed bör avslås.     
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Bilaga 2, särskilt uttalande, Sverigedemokraterna
Skärholmens stadsdelsnämnd
2019-11-28
 
Tapani Juntunen (SD)
 
 
Revidering av Stockholm stads vision 2040
 
Särskilt uttalande
 
Sverigedemokraterna Stockholms Stads ambition är att Stockholm 
ska vara en stad där alla medborgare har möjlighet att, inom ramen 
för lagar och god samhällsanda, leva sina liv i trygghet. Genom att 
möjliggöra för alla stockholmare, oavsett kön, ålder eller annan 
grupptillhörighet att kunna röra sig obehindrat i staden och i olika 
sammanhang kan grunden för detta skapas. Stockholm år 2040 ska 
vara en stad där människor inte inskränks i sin vardag på grund av 
rädsla för kriminalitet. Stockholm år 2040 ska vara en öppen stad 
som möjliggör för möten mellan människor.
 
Stockholm år 2040 är en stad med välutbyggd infrastruktur, god 
bostadsförsörjning och en sund närmiljö. Möjliggörande av 
innovativa färdmedel som minskar den höga beläggningen på 
stadens vägar, minskar bullret och leder till minskade resetider står i 
fokus.
 
Stockholm år 2040 ska vara en innovativ storstad som både skapar 
och attraherar personer besittande spetskompetens till att arbeta och 
bo i staden. Stockholms varumärke som en trygg och säker stad är i 
sig en bidragande faktor till stadens fortsatt goda innovationsklimat 
och en förutsättning för fler utländska investeringar i Stockholm.
 
Stockholm ska vara en trygg, öppen och innovativ storstad som gör 
det möjligt för alla människor, oavsett ålder eller kön, att vara en 
del av det svenska folkhemmet.
 

Handlingar i ärendet
 224071 (Godkänd - R 2) Möjligheternas Stockholm - Vision 

2040
 SKHLM 2019/700-1.2 Remiss från kommunstyrelsen 

Stockholms stad - Revidering Stockholms stads Vision 2040. 
Kommunstyrelsens dnr KS 2019/483 (3/5)

 SKHLM 2019/700-1.3 Remiss från kommunstyrelsen 
Stockholms stad - Revidering Stockholms stads Vision 2040. 
Kommunstyrelsens dnr KS 2019/483 (4/5)

Sida 31 (58)



Skärholmens stadsdelsnämnd Protokoll nr 11/2019

2019-11-28
Sida 32 (58)



Skärholmens stadsdelsnämnd Protokoll nr 11/2019

2019-11-28

§ 38
Stockholms stads säkerhetsprogram 2020-2023 
-svar på remiss, omedelbar justering
 
SKHLM 2019/863

Beslut 
1. Förvaltningen föreslår att nämnden godkänner förvaltningens
tjänsteutlåtande som svar på remissen.
2. Omedelbar justering.

Sammanfattning av ärendet 
Stockholms stads säkerhetsprogram 2020-2023 har skickats bland
annat till Skärholmens stadsdelsnämnd på remiss. Programmet
anger fokusområden samt hur verksamheternas strategiska
säkerhetsarbete ska ske. Förvaltningen ställer sig positiv till
programmet.

Beslutsgång
Ordföranden Johan Kling (C) yrkar bifall till förvaltningens förslag 
till beslut samt till förslaget om omedelbar justering och hör 
enhälligt bifall därtill.

Handlingar i ärendet
 223296 (Godkänd - R 1) Tjänsteutlåtande remiss
 SKHLM 2019/863-1.2 KS 2019/1543 Bilaga 1 
 SKHLM 2019/863-1.1 Kopia av godkänt tjänsteutlåtande: 

KS 2019/1543 Tjänsteutlåtande
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§ 39
Protokoll - Pensionärsrådet oktober 
-anmälningsärende
SKHLM 2019/441

Beslut 
Godkänna anmälan och att lägga den till handlingarna.

Beslutsgång
Ordföranden Johan Kling (C) yrkar att anmälan godkänns och läggs 
till handlingarna, och hör enhälligt bifall därtill.
 
 
 

Handlingar i ärendet
 SKHLM 2019/441-10 Protokoll pensionärsrådet 2019-10-17.
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§ 40
Protokoll - Skärholmens råd för funktionshinderfrågor, 
oktober 
-anmälningsärende
SKHLM 2019/442

Beslut 
Godkänna anmälan och att lägga den till handlingarna.

Beslutsgång
Ordföranden Johan Kling (C) yrkar att anmälan godkänns och läggs 
till handlingarna, och hör enhälligt bifall därtill.
 
 

Handlingar i ärendet
 SKHLM 2019/442-9 Protokoll Skärholmens råd för 

funktionshinderfrågor 2019-10-18.
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§ 41
Protokoll - UNGSK Ungdomsrådet i Skärholmen, oktober 
-anmälningsärende
SKHLM 2019/445

Beslut 
Godkänna anmälan och att lägga den till handlingarna.

Beslutsgång
Ordföranden Johan Kling (C) yrkar att anmälan godkänns och läggs 
till handlingarna, och hör enhälligt bifall därtill.
 
 

Handlingar i ärendet
 SKHLM 2019/445-6 Protokoll UNGSK 2019-10-02.
 SKHLM 2019/445-7 Protokoll UNGSK 2019-10-16.
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§ 42
Protokoll - Gruppledarmöte, oktober 
-anmälningsärende
SKHLM 2019/505

Beslut 
Godkänna anmälan och att lägga den till handlingarna.

Beslutsgång
Ordföranden Johan Kling (C) yrkar att anmälan godkänns och läggs 
till handlingarna, och hör enhälligt bifall därtill.
 
 

Handlingar i ärendet
 SKHLM 2019/505-9 Protokoll gruppledarmöte 2019-10-24.
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§ 43
Protokoll - Förvaltningsgruppen, september och oktober 
-anmälningsärende
SKHLM 2019/489

Beslut 
Godkänna anmälan och att lägga den till handlingarna.

Beslutsgång
Ordföranden Johan Kling (C) yrkar att anmälan godkänns och läggs 
till handlingarna, och hör enhälligt bifall därtill.
 
 

Handlingar i ärendet
 SKHLM 2019/489-10 Protokoll 2019-09-26.
 224310 FG PROTOKOLL 20191024
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§ 44
Internremiss: Framridningsbana i Sätraskogens 
naturreservat 
-anmälningsärende
SKHLM 2019/740

Beslut 
Godkänna anmälan och att lägga den till handlingarna.

Beslutsgång
Ordföranden Johan Kling (C) yrkar att anmälan godkänns och läggs 
till handlingarna, och hör enhälligt bifall därtill.
 
 

Handlingar i ärendet
 SKHLM 2019/740-2 Skärholmen SDF svar på Internremiss 

SBK Dnr 2019-07750.
 SKHLM 2019/740-1.2 Internremiss: framridningsbana i 

Sätraskogens naturreservat (3/5)
 SKHLM 2019/740-1.3 Internremiss: framridningsbana i 

Sätraskogens naturreservat (4/5)
 SKHLM 2019/740-1.4 Internremiss: framridningsbana i 

Sätraskogens naturreservat (5/5)
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§ 45
Internremiss: dispens för tillstånd att utnyttja delar av 
naturreservat som A-yta för upplag av snö 
-anmälningsärende
SKHLM 2019/828

Beslut 
Godkänna anmälan och att lägga den till handlingarna.

Beslutsgång
Ordföranden Johan Kling (C) yrkar att anmälan godkänns och läggs 
till handlingarna, och hör enhälligt bifall därtill.
 
 

Handlingar i ärendet
 SKHLM 2019/828-2 Remissvar 2019-13986 dispens att 

utnyttja delar av naturreservat som A-yta för upplag av snö.
 SKHLM 2019/828-1.2 Internremiss: snöupplag på parkering 

i Sätraskogens naturreesrvat (3/3)
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§ 46
Internremiss: Inbjudan till samråd om förslag till 
detaljplan för Båtvaggan 1 i stadsdelen Sätra 
-anmälningsärende
SKHLM 2019/776

Beslut 
Godkänna anmälan och att lägga den till handlingarna.

Beslutsgång
Ordföranden Johan Kling (C) yrkar att anmälan godkänns och läggs 
till handlingarna, och hör enhälligt bifall därtill.
 
 

Handlingar i ärendet
 SKHLM 2019/776-3 (Godkänd - R 1) Internremiss Inbjudan 

till samråd om förslag till detaljplan för Båtvaggan.
 SKHLM 2019/776-1 Internremiss. Inbjudan till samråd om 

förslag till detaljplan för Båtvaggan 1 i stadsdelen Sätra, S-
Dp 2017-19118. Svar senast 2019-10-29. Anmäls till nämnd 
2019-10-28 ?
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§ 47
Balanslista, SDN 11/2019-11-28. 
-anmälningsärende
2019/000001

Beslut 
Godkänna anmälan och att lägga den till handlingarna.

Beslutsgång
Ordföranden Johan Kling (C) yrkar att anmälan godkänns och läggs 
till handlingarna, och hör enhälligt bifall därtill.
 
 

Handlingar i ärendet
 SKHLM 2019/1-14 Balanslista uppdrag SDN 11/2019-11-

28.
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§ 48
Övriga frågor 
 

Beslut
Stadsdelsnämnden skickar skrivelsen till förvaltningen för 
beredning.
 

Förslag till beslut
Ledamoten Rudy Espinoza (V) anmäler för Vänsterpartiet en 
skrivelse med ett förslag till beslut enligt bilaga.
Ersättaren Sissela Nordling Blanco (Fi) anmäler att Feministisk 
initiativ ansluter till skrivelsen som sitt ersättaryttrande.
Vice ordförande Salar Rashid (S) anmäler att Socialdemokraterna 
ansluter till punkterna i skrivelsen, dock inte till brödtexten.
Ledamoten Tapani Juntunen (SD) anmäler att Sverigedemokraterna 
ansluter till punkterna i skrivelsen, dock inte till brödtexten.
Ordförande Johan Kling (C) anmäler att Centerpartiet ansluter till 
punkterna i skrivelsen, dock inte till brödtexten.
Ledamoten Martin Vallas (L) anmäler att Liberalerna ansluter till 
punkterna i skrivelsen, dock inte till brödtexten.
Tjänstgörande ersättaren Zarathustra Acat (MP) anmäler att 
Miljöpartiet ansluter till punkterna i skrivelsen, dock inte till 
brödtexten.
 

Deltar ej i beslutet
Ledamoten Sophia Granswed Baat (M) anmäler att Moderaterna ej 
deltar i beslutet
 

Beslutsgång
Ordföranden Johan Kling (C) yrkar bifall till att skicka skrivelsen 
till förvaltningen för beredning och hör bifall därtill.
 

Bilaga
Skrivelse, Vänsterpartiet.
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Bilaga, skrivelse, Vänsterpartiet
Skärholmen Stadsdelnämnd
                                           
Skrivelse             
 Rudy Espinoza (V) m.fl.
 
 
Underskottet inom äldreomsorgen i Skärholmens stadsdelsnämnd
 
Äldreomsorgen fick en kraftigt minskat budget 2019 och den 
blågröna majoriteten lade höga generella effektiviseringskrav inom 
ett verksamhetsområde som inte hade särskilt stora möjligheter att 
effektivisera. Tertialrapport 2 visade att alla stadsdelars 
äldreomsorgsenheter i Stockholm går med stora, växande 
underskott, förutom de som ligger i innerstan. Att det finns 
socioekonomiska skillnader inom våra stadsdelar och mellan 
stadsdelar som bland annat påverkar hur pass friska våra äldre är, 
Det bör analyseras noga inom ramen för de lokala 
utvecklingsprogrammen (LUP) och andra styrande dokument. Den 
här frågan ett viktig inte bara för de äldre medborgare också för 
dem hundra tal kvinnliga medarbetare som är anställda inom 
äldreomsorgen. Det berör deras arbetsvillkor och förutsättning av ha 
en bättre arbetsmiljö med mindre sjukfrånvaro.
 
I Skärholmen stadsdelsnämnd prognostiserar beställarenheten ett 
underskott om 1,0 mnkr vilket innebär svårigheter att bekosta 
antalet beställda och utförda hemtjänsttimmar. Den kommunala 
hemtjänsten dras med ett underskott om 2.9 mnkr. 
 
Vi får ibland höra att det är den växande administrationen som följt 
på implementeringen av det nya ersättningssystemet som ökat 
kostnaderna. Samtidigt sägs det ofta att underskottet ska avhjälpas 
genom att omsorgspersonalen ska jobba effektivare genom att öka 
andelen utförd tid. Att uppnå 100% utförd tid på den kommunala 
hemtjänstens totala brukarunderlag är omöjligt eftersom det händer 
att brukare avböjer hjälp av olika skäl såsom att de har besök av 
anhöriga, ska iväg, inte behöver lika mycket hjälp idag osv. I detta 
avseende rimmar det nuvarande ersättningssystemet dåligt med 
verkligheten eftersom äldre, liksom människor i stort, har 
varierande behov som personalen respekterar.
 
Den stora merparten av hemtjänstpersonalens arbetsdag tillbringas 
hemma hos vård- och omsorgstagarna, utöver detta utgörs 
personalens arbetsdag också av nödvändig kringtid för att hinna 
förflytta sig mellan brukarna och ha tid för rapportering, 
administration och dokumentation i början och slutet av varje 
arbetspass. För lite kringtid för till exempel förflyttningar mellan 
brukarna innebär att dessa inte kommer få all beställd tid och att 
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personalen tvingas stressa sig igenom arbetsdagen. I det nuvarande 
ersättningssystemet får den kommunala hemtjänsten endast betalt 
för den utförda tiden vilket skapar ekonomiska incitament för att 
den nödvändiga kringtiden bör hållas till ett minimum. Vi menar att 
det går ut över personalens arbetsmiljö och motsägelsefullt nog gör 
att pensionärerna inte alltid får all sin beviljade tid. Få 
yrkesgruppers effektivitet är lika övervakad och kontinuerligt 
uppföljd som hemtjänstens undersköterskor. De bär med sig 
telefoner med GPS under arbetspassen och loggar in och ut hos 
varje brukare för att utförartiden exakt ska kunna mätas.
 
Den kommunala  hemtjänsten utgör en del av välfärdens 
kärnverksamheter som möjliggör för de äldre att kunna bo kvar 
hemma. Effektiviseringar på både beställarsidan i form av mindre 
insatstid och på utförarsidan i form av pressade scheman går ut över 
de äldres rätt till en skälig levnadsnivå och personalens arbetsmiljö. 
Vi vet också att hemtjänsten i dagsläget har svårt att rekrytera 
personal med rätt kompetens. Vänsterpartiet anser att ständiga 
effektiviseringskrav på en verksamhet som framgångsrikt bedriver 
god omsorg kommer inverka negativt på omsorgskvaliteten, 
arbetsmiljön och arbetsplatsen attraktivitet.
 
Vi undrar därför följande:
 

 Hur stor andel av personalens totala arbetstid tillbringas i 
snitt hemma hos brukarna?

 Hur hög procentandel av beställd tid har hemtjänsten som 
mål ska utföras och hur påverkar det verksamheten?

 I vilken enhet, respektive under vilken tid på arbetsdagen 
(dag-respektive kvällspass) anser ni att effektiviteten är låg? 
Och varför?

 Har den budgeterade schemalagda reflektionstiden börjat 
läggas ut på personalens scheman och i vilken omfattning?

 Hur väl lever den kommunala hemtjänsten i Skärholmen 
stadsdelnämnd upp till uppdragsbeskrivningen för 
verksamhet i egen regi?
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Då inga övriga frågor förelåg avslutade ordförande Johan Kling (C) 
sammanträdet kl. 19.40.

Sida 46 (58)



2019-11-28
Fritidsgård för ungdomar 
15-18 år

                                                                                                     Dnr SKHLM 2019/733

Ärende 27

Salar Rashid m.fl. (S)
Förslag till beslut:

1. Att delvis godkänna förvaltningens förslag till beslut
2. Att permanenta föreslagen fritidsverksamheten för 15-18 åringar i Sätra

Vår stadsdel står inför stora utmaningar gällande att kunna tillgodose våra barn och unga med 
goda livschanser och framtidsutsikter. En del av detta arbete är att kunna erbjuda stadsdelens 
barn och unga med framåtsyftande och utvecklande verksamhet. Fritidsverksamhetens är ett 
sådant verktyg för att kunna uppnå våra ambitioner och mål. Idag behöver 
fritidsverksamheten nå grupper av unga som idag inte nås. Vi behöver arbeta med normkritik, 
med jämställdhet, med unga som lever med olika funktionsvariationer, med nyanlända och 
med HBTQ-personer. Idag är unga tjejer underpresterande som besökare på vår 
fritidsverksamhet. 

Fritidsverksamheten är dessutom viktig utifrån ett preventivt och brottsförebyggande 
perspektiv. Prevention och brottsförebyggande insatser mot ungdomsbrottslighet måste 
baseras på aktuell kunskap och vetenskaplig evidens. Inte på vad man önskar, tror eller 
hoppas på.  Stockholms blågröna har en ovilja att erkänna att sociala problem ligger till grund 
för att fler unga riskerar att hamna i kriminalitet, vilket är ett resultat av segregation, handlar 
om just detta. Därför är det märkligt att majoriteten inte ser behovet av att det ska finnas en 
permanent verksamhet för unga i Sätra. 

Det är även viktigt att stadsdelsnämnden är medveten om att ungas behov, förutsättningar och 
levnadsmönster ser olika ut. Fritidsverksamheten måste därför kunna vara anpassningsbar och 
flexibel med att både snabbare och enklare kunna möta stadsdelens barn och unga. 
Exempelvis inom områden gällande bemanning, öppettider och verksamhetsinriktning. För att 
detta ska vara möjligt och för att man sak kunna höja kvalitén inom fritidsverksamhetens 
behövs mer resurser.  
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                                                                                               Sätta upp orienteringskartor vid 
                                                                                               tunnelbaneutgångarna i alla         
                                                                                               fyra stadsdelar                                                                                                     
                                                                                               
                                                                                               Dnr 2018/000481
                                                                                               
                                                                                               Ärende 28
                                                                                               
                                                                                               Salar Rashid m.fl. (S)

Förslag till beslut:
1. Att delvis godkänna förvaltningens förslag till beslut
2. Att därutöver tillägga:

Vi tackar för förvaltningens svar och noterar de svårigheter som påpekas med att marken 
utanför tunnelbanan inte disponeras av förvaltningen och att det kan bli problem med 
inaktuella uppgifter.

Vi anser dock fortsatt att det finns ett behov av orienteringskartor. De utgör en möjlighet att 
nå ut till såväl nya besökare som sedan länge boende med information om vad våra stadsdelar 
har att erbjuda. Kartorna skapar på så vis trivsel och en känsla av sammanhållning och 
stolthet.

När det gäller placeringen föreslår vi att möjligheten till ett samarbete med SL bör 
undersökas. Detta kan göra det möjligt att placera skyltarna innanför utgångarna från själva 
stationsområdet. När det gäller att hålla skyltarna uppdaterade tänker vi oss att en avvägning 
får ske så att sådana verksamheter och besöksmål som kan antas finnas kvar under en längre 
tid prioriteras i informationen. Skyltarna kan också innehålla kontaktuppgifter så att 
medborgarna själva kan rapportera om något på en skylt skulle visa sig bli inaktuellt.

Eftersom liknande skyltar redan existerar på andra håll bifogar vi en bild på hur utformningen 
lösts för Hallunda station.
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Skärholmens stadsdelsnämnd

Sociala delegationens 
mötestider
SKHLM 2019/849
Ärende 32

Johan Kling (C)
Sophia Granswed Baat (M) m.fl.
Martin Vallas (L)
Zarathustra Acat (MP)

Förslag till beslut: 

 Att delvis godkänna förvaltningens förslag.
 Att fastställa förvaltningens förslag på datum för sammanträden med 

sociala delegationen med korrigeringen att mötet den 2 juni flyttas till den 
3 juni.

 Att uppdra åt delegationen att själva fastställa mötestiderna så att uppdraget 
går att kombinera med både arbets- och familjeliv.
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                                                                                                     Motion om tillväxtstrategi        
                                                                                                                     för kulturskolan                                                                                                     

Dnr SKHLM 2019/633

Ärende 36

Salar Rashid m.fl. (S)

Förslag till beslut:
1. Att förvaltningen yrkar på bifall till motionen

Tillgången till kultur får inte bero på inkomst, kön eller bostadsadress. 
Alla stockholmare ska ha nära till kultur och eget skapande. Under föregående mandatperiod 
tog den socialdemokratiskt ledda majoriteten en mängd viktiga steg i riktning mot ett kulturliv 
av hög kvalitet och tillgänglighet. Efter det blågröna maktövertagandet har emellertid 
kulturens resurser kringskurits rejält och prognosen pekar på att kulturnämnden inte förrän om 
tre år kommer vara uppe i samma tilldelning av resurser som 2018, trots en stark 
befolkningsökning. Bland de drabbade verksamheterna är kulturskolan som inte får någon 
höjning av anslagen trots att löne- och hyreskostnaderna hela tiden ökar. Dessutom ska 
intäkterna höjas, vilket sannolikt kommer drabba eleverna. 

Detta har medfört rejäla åtstramningar. Bland annat kommer flera tjänster dras in på 
kulturskolans lärare och teaterassistenter. Samtidigt står det klart att den blågröna majoriteten 
kommer lägga ner kulturskolans projekt Rum för Skapande.

Vi behöver en strategi som gynnar och ökar tillgången till kultur. För ytterstaden kan en 
tillväxtstrategi för kulturskolan vara avgörande för att barn och unga ska få ta del av 
kulturskolans verksamheter. Just av dessa skäl tycker vi att en sådan tillväxtstrategi bör 
upprättas.
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                                                                                                    Remiss angående vision 2040
                                                                                                       – Möjligheternas Stockholm                                                        
                                                                                                 
                                                                                                      Dnr SKHLM 2019/733

Ärende 37

Salar Rashid m.fl. (S)
Förslag till beslut:

1. Att delvis godkänna förvaltningens förslag till beslut
2. Att därutöver tillägga

Inledningsvis vill vi konstatera att antagande av nya visioner vart fjärde år riskerar innebära 
att långsiktigheten och tilltron till färdriktningen blir begränsad. Vision 2030 fungerade som 
vision för staden i närmare 8 år. Det finns mycket som talar för att Vision 2040 – Ett 
Stockholm för alla skulle ha tillåtits att verka motsvarande tid för att garantera långsiktighet 
och kontinuitet i stadens verksamheter.

Med detta sagt bör det finnas starka skäl om man ändå väljer att revidera en vision som 
stadens verksamheter framgångsrikt jobbat för. De starka skälen går knappast att utläsa av 
ärendet utan får snarare ses i ljuset av att den dåvarande borgerliga oppositionen, vid 
antagandet av Ett Stockholm för alla, uttalade ambitionen att upphäva visionen vid ett 
maktskifte. 

Det formella skälet för att vilja upphäva visionen var uppfattningen att den förankrats för 
dåligt. När samma borgerliga opposition nu i majoritet presenterar ett förslag till ny vision är 
det ett dokument som på intet sätt processats tillsammans med några andra aktörer utanför 
rotlarnas och stadsledningskontorets slutna värld (än möjligtvis med undantag av en utvald 
reklambyrå). Hade de borgerliga partierna menat allvar med sin uppfattning från tidigare 
behandling skulle ärendet ha hanterats annorlunda. 

Med det sagt är det varje majoritets möjlighet att föreslå en ändring av vision. I detta fall 
väljer den borgerliga majoriteten att medvetet distansera sig från målet ett Stockholm för alla. 
Det är begripligt sett till den förda politiken. 
När hyresrätter säljs ut och färre bostäder produceras och när skatten sänks på bekostnad av 
skolans, omsorgens och kulturens förutsättningar så kan man inte självklart utgå från att det 
upplevs som steg på vägen mot en stad för alla. 

Även om vi i grunden uppskattar och instämmer med de delar, som i stort överensstämmer 
med den gällande visionen, som strävar efter att Stockholm ska vara en öppen stad där alla 
kan vara den de är så tycker vi att det finns stora problem med det förslag som nu remitterats. 
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I grunden handlar det om att diskrepansen mellan det som står i visionen och det som är den 
faktiska politiken är alltför stor. 

Låt oss bara peka på några tydliga illustrationer.
 Stockholm ska vara en av världens tryggaste städer. Det är naturligtvis en gemensam 

målsättning för oss alla. I verkligheten har dock antalet skjutningar aldrig varit så höga 
som nu och samtidigt minskas resurserna till förebyggande arbete.

 Ett målmedvetet arbete för säkerhet och trygghet har minskat risken för brott, olyckor 
och oönskade händelser. Ytterligare ett mål alla är överens om, men som rimmar illa 
med att majoriteten ännu inte genomfört en krisledningsövning för staden.

 I Stockholm känner invånarna sig delaktiga och har inflytande. Det vill vi alla – men 
det är i skarp kontrast mot den borgerliga majoritetens beslut att avlöva 
stadsdelsnämnderna på ekonomiska resurser för lokal demokrati.

 Stadens förskolor och skolor är väl ansedda och håller en hög kvalitet. Även här ett 
mål som vi alla delar men som knappast blir verklighet av en underfinansierad budget 
som gör att utbildningsförvaltningen samt flertalet skolor och förskolor går med 
underskott.

 Stockholm har en välfungerande arbetsmarknad som skapar en hög sysselsättning. Så 
viktigt men just nu är utvecklingen den motsatta. Minskade ambitioner för 
arbetsmarknads- och utbildningspolitik gör att antalet i behov av försörjningsstöd på 
grund av arbetslöshet har ökat alla årets månader.

 Ett aktivt tillgänglighetsarbete och ändamålsenligt stöd skapar förutsättningar för 
personer med funktionsnedsättning att delta fullt ut. Det borde vara en självklarhet 
men samtidigt översvämmas staden av elsparkcyklar som hindrar framkomlighet och 
omsorgen om personer med funktionsnedsättning fick 2019 den lägsta uppräkningen 
på åtskilliga år.

 Yrkeskunnandet hos alla de som arbetar inom välfärden tas tillvara och är en 
utgångspunkt för allt kvalitetsarbete. Det kunde man ju önska men i själva verket har 
åtskilliga förslag för tryggare anställningar för välfärdsarbetare avslagits under året 
och stadens personal- och jämställdhetsutskott har lagts ned. 

 I det sociala arbetet finns tydligt fokus på det förebyggande arbetet och tidiga 
insatser. Jodå, om man bortser från att stadsdelarna fick 66 miljoner kronor mindre till 
barn, kultur och fritid vilket nu syns i många av de åtgärder som skapar förebyggande 
insatser. 

 I Stockholm är ingen äldre ofrivilligt ensam eller socialt isolerad. En så central 
uppgift för oss alla men hittills har den enda tydliga insatsen handlat om att stoppa 
utbyggnaden av aktivitetscenter och mötesplatser.

 Stockholm är en äldrevänlig stad där äldres behov finns med i hela 
samhällsplaneringen vore ett bra mål om det inte vore för att Micasa i verkligheten 
tvingats stoppa projekt för nya äldreboenden.

 Näringslivet stöds av ett effektivt och hållbart transportsystem. Arlanda är ett nav med 
globala och nationella kopplingar. Absolut viktigt. Emellertid leder ju beslutet att 
bevara Bromma flygplats till att regionen inte kraftsamlar kring Arlanda och att 
direktlinjer längs ned (senast till Los Angeles).

 En hög och kontinuerlig takt i stadsbyggandet skapar en välfungerande 
bostadsmarknad. Så var fallet under förra mandatperioden. Denna präglas istället av 
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halverade byggprognoser, drastiskt minskat antal bostäder i antagna detaljplaner och 
färre markanvisade lägenheter i så gott som alla kategorier.

 I alla stadsdelar finns ett brett utbud av bostäder med olika upplåtelseformer. Sagt 
samtidigt som den politiska majoriteten stoppat hyresrätter i områden där det saknas 
sådana, exempelvis i delar av Bromma och Stureby.

 Det skapar en levande stad där alla barn och ungdomar erbjuds en trygg och 
inspirerande uppväxtmiljö med plats för lek, kreativitet och vila. Men inte om man bor 
i Skarpnäck och vill ta del av parklekarna. Flera är tills vidare stängda.

 All stadsutveckling genomsyras av hållbar energianvändning, miljöanpassade 
transporter och resurseffektiva kretslopp. Det gör det ju obegripligt att 
kommunfullmäktiges borgerliga majoritet avslagit kravet på en strategi med konkreta 
insatser för en klimatneutral byggsektor.

 I den täta och blandade staden är gång-, cykel- och kollektivtrafik de självklara valen. 
Förutsatt att trottoaren och gångbanan i framtiden blir skottad.

 Stockholms utbyggda kollektivtrafik är attraktiv och tillgänglig. Möjligtvis med sikte 
på 2040 eftersom den nuvarande majoriteten flera gånger avslagit förslag om att 
tidigarelägga tunnelbaneutbyggnaden genom förskottering. I själva verket leder 
nuvarande politik till mer trängsel under lång tid och till att bilen blir ett fortsatt 
attraktivt vägval.

 Biblioteken är viktiga mötesplatser för kultur- och samhällsfrågor som främjar barns 
och ungas läslust och lust att lära. Nedstängda bibliotek, nedlagt bokkollo och 
inställda skolbesök talar ganska mycket ett annat språk.

 Kulturskolan är tillgänglig och jämlik och når barn och unga i hela staden med en 
bred blandning av musik, dans, teater och konst. Bra målsättning. Lätt att dela. Men 
vägen dit är inte uppsagd personal, inställda kurser och anmälningskaos.

 Besöksnäringen är stark och bidrar till den internationella attraktionskraften och till 
sysselsättning och tillväxt i regionen. Gör ju stoppet av Nobelcenter och det ljumna 
engagemanget för OS obegripligt.

 Återvinning och återbruk är en naturlig del av stockholmarnas vardag. Dock inte om 
man vill återvinna innan klockan 10.00 på vardagar. Då är återvinningscentralen 
stängt till följd av borgerligt beslut att avslå ökat öppethållande.

 I stadens verksamheter förenas höga ambitioner för välfärden med omfattande 
investeringar och en stabil och långsiktigt hållbar ekonomi. Standard an Poor´s har 
varnat för sjunkande kreditbetyg och stadsledningskontoret har återkommande varje 
månad varnat för den icke hållbara ekonomi som nuvarande politik innebär.

 Världens bästa skola finns på Järva, Skärholmen har den hippaste konsthallen i 
norden, I Farsta trängs sverigeeliten med de glada amatörerna i de ultramoderna 
idrottsanläggningarna. Tätheten bland restaurangerna i Hagsätra-Rågsved är 
svårslagen. Författarna till visionen pekar själva ut detta som drömmar. Det är bra att 
ha drömmar – men ska de bli verklighet behöver politiken driva åt det hållet. Låt oss 
konstatera att nuvarande majoritet inte räknat upp den socioekonomiska ersättningen 
till förskolor på bland annat Järva, att anslagen till kultur minskats rekordmycket samt 
att den enda stora idrottsinvesteringen som gjorts är i innerstaden och inte i 
ytterstaden. Vad staden gjort för restaurangutbudet i Rågsved vet vi faktiskt inte. 

  Stadsdelar som växt samman. De tio utpekade sambanden är en viktig del av 
översiktsplaneringen. När det första, mellan Bromsten och Rinkeby, skulle realiseras 
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stoppades det i stadsbyggnadsnämnden av den borgerliga majoriteten. Inga andra 
initiativ har ännu tagits för att realisera sambanden.

Listan på områden där de fina orden inte stämmer med vad som genomförts kunde varit 
längre. Det är inget fel att ha ambitioner som går utöver vad man hittills genomfört. Tvärtom 
är det en naturlig del av en vision som utvecklar staden på sikt. Om det, på område efter 
område, däremot visar sig föras en politik som är motsatt mot de fina orden och när 
medborgarna upplever att visionen mer blir av en reklambyråprodukt än ett styrande 
dokument för vad som händer i stadens verksamhet blir värdet av visionen lägre.

I sin reservation, när Stockholm antog visionen om Ett Stockholm för alla, anförde de 
borgerliga partierna att visionen för mycket fokuserade på stadens egna verksamheter och vad 
dessa skulle göra. Det förslag till vision som nu presenterats har tagit intryck av denna kritik 
och avstår nästan helt från att precisera vad stadens verksamheter ska göra för att uppnå 
önskelistan. Vi tror att det riskerar innebära en svagare måluppfyllelse och i förlängningen att 
det inte bidrar till möjligheternas Stockholm. 

Vi anser därför att stadens verksamheter även framgent bör arbeta i enlighet med den gällande 
visionen om Ett Stockholm för alla och att förslaget därmed bör avslås.     
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Skärholmens stadsdelsnämnd
2019-11-28

Tapani Juntunen (SD)

Revidering av Stockholm stads vision 2040

Särskilt uttalande

Sverigedemokraterna Stockholms Stads ambition är att Stockholm ska vara en stad där alla 
medborgare har möjlighet att, inom ramen för lagar och god samhällsanda, leva sina liv i 
trygghet. Genom att möjliggöra för alla stockholmare, oavsett kön, ålder eller annan 
grupptillhörighet att kunna röra sig obehindrat i staden och i olika sammanhang kan grunden 
för detta skapas. Stockholm år 2040 ska vara en stad där människor inte inskränks i sin vardag 
på grund av rädsla för kriminalitet. Stockholm år 2040 ska vara en öppen stad som möjliggör 
för möten mellan människor.

Stockholm år 2040 är en stad med välutbyggd infrastruktur, god bostadsförsörjning och en 
sund närmiljö. Möjliggörande av innovativa färdmedel som minskar den höga beläggningen 
på stadens vägar, minskar bullret och leder till minskade resetider står i fokus. 

Stockholm år 2040 ska vara en innovativ storstad som både skapar och attraherar personer 
besittande spetskompetens till att arbeta och bo i staden. Stockholms varumärke som en trygg 
och säker stad är i sig en bidragande faktor till stadens fortsatt goda innovationsklimat och en 
förutsättning för fler utländska investeringar i Stockholm.

Stockholm ska vara en trygg, öppen och innovativ storstad som gör det möjligt för alla 
människor, oavsett ålder eller kön, att vara en del av det svenska folkhemmet.
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                                                                                                        2019-11-28
                                                                                                            
                                                                                                        Skärholmen Stadsdelnämnd

                                            
                                                 Skrivelse

                         Rudy Espinoza (V) m.fl. 
 

Underskottet inom äldreomsorgen i Skärholmens stadsdelsnämnd

Äldreomsorgen fick en kraftigt minskat budget 2019 och den blågröna majoriteten lade höga 
generella effektiviseringskrav inom ett verksamhetsområde som inte hade särskilt stora möjligheter 
att effektivisera. Tertialrapport 2 visade att alla stadsdelars äldreomsorgsenheter i Stockholm går med 
stora, växande underskott, förutom de som ligger i innerstan. Att det finns socioekonomiska 
skillnader inom våra stadsdelar och mellan stadsdelar som bland annat påverkar hur pass friska våra 
äldre är, Det bör analyseras noga inom ramen för de lokala utvecklingsprogrammen (LUP) och andra 
styrande dokument. Den här frågan ett viktig inte bara för de äldre medborgare också för dem hundra 
tal kvinnliga medarbetare som är anställda inom äldreomsorgen. Det berör deras arbetsvillkor och 
förutsättning av ha en bättre arbetsmiljö med mindre sjukfrånvaro. 

I Skärholmen stadsdelsnämnd prognostiserar beställarenheten ett underskott om 1,0 mnkr vilket 
innebär svårigheter att bekosta antalet beställda och utförda hemtjänsttimmar. Den kommunala 
hemtjänsten dras med ett underskott om 2.9 mnkr.  

Vi får ibland höra att det är den växande administrationen som följt på implementeringen av det nya 
ersättningssystemet som ökat kostnaderna. Samtidigt sägs det ofta att underskottet ska avhjälpas 
genom att omsorgspersonalen ska jobba effektivare genom att öka andelen utförd tid. Att uppnå 100% 
utförd tid på den kommunala hemtjänstens totala brukarunderlag är omöjligt eftersom det händer att 
brukare avböjer hjälp av olika skäl såsom att de har besök av anhöriga, ska iväg, inte behöver lika 
mycket hjälp idag osv. I detta avseende rimmar det nuvarande ersättningssystemet dåligt med 
verkligheten eftersom äldre, liksom människor i stort, har varierande behov som personalen 
respekterar. 

Den stora merparten av hemtjänstpersonalens arbetsdag tillbringas hemma hos vård- och 
omsorgstagarna, utöver detta utgörs personalens arbetsdag också av nödvändig kringtid för att hinna 
förflytta sig mellan brukarna och ha tid för rapportering, administration och dokumentation i början 
och slutet av varje arbetspass. För lite kringtid för till exempel förflyttningar mellan brukarna innebär 
att dessa inte kommer få all beställd tid och att personalen tvingas stressa sig igenom arbetsdagen. I 
det nuvarande ersättningssystemet får den kommunala hemtjänsten endast betalt för den utförda tiden 
vilket skapar ekonomiska incitament för att den nödvändiga kringtiden bör hållas till ett minimum. 
Vi menar att det går ut över personalens arbetsmiljö och motsägelsefullt nog gör att pensionärerna 
inte alltid får all sin beviljade tid. Få yrkesgruppers effektivitet är lika övervakad och kontinuerligt 
uppföljd som hemtjänstens undersköterskor. De bär med sig telefoner med GPS under arbetspassen 
och loggar in och ut hos varje brukare för att utförartiden exakt ska kunna mätas. 

Den kommunala  hemtjänsten utgör en del av välfärdens kärnverksamheter som möjliggör för de 
äldre att kunna bo kvar hemma. Effektiviseringar på både beställarsidan i form av mindre insatstid 
och på utförarsidan i form av pressade scheman går ut över de äldres rätt till en skälig levnadsnivå 
och personalens arbetsmiljö. Vi vet också att hemtjänsten i dagsläget har svårt att rekrytera personal 
med rätt kompetens. Vänsterpartiet anser att ständiga effektiviseringskrav på en verksamhet som 
framgångsrikt bedriver god omsorg kommer inverka negativt på omsorgskvaliteten, arbetsmiljön och 
arbetsplatsen attraktivitet. 
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Vi undrar därför följande: 

 Hur stor andel av personalens totala arbetstid tillbringas i snitt hemma hos brukarna?

 Hur hög procentandel av beställd tid har hemtjänsten som mål ska utföras och hur påverkar 
det verksamheten? 

 I vilken enhet, respektive under vilken tid på arbetsdagen (dag-respektive kvällspass) anser 
ni att effektiviteten är låg? Och varför?

 Har den budgeterade schemalagda reflektionstiden börjat läggas ut på personalens scheman 
och i vilken omfattning?

 Hur väl lever den kommunala hemtjänsten i Skärholmen stadsdelnämnd upp till 
uppdragsbeskrivningen för verksamhet i egen regi?
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